

物理

## 计算电子射程的直接蒙特卡罗方法

邱有恒<sup>1, 2</sup>; 应阳君<sup>1</sup>; 李茂生<sup>1</sup>; 王敏<sup>1</sup>

1.北京应用物理与计算数学研究所, 北京100094 2.中国工程物理研究院研究生部, 北京100088

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

**摘要** 电子射程的计算通常采用吸收曲线线性外推法, 但线性外推法在计算与应用上有一定缺陷。采用相对强度衰减至一定比例的定义法也可用来确定射程。本文首先对定义法的数值模拟方案提出改进, 然后研究提出计算电子射程的直接蒙特卡罗模拟方法。直接蒙特卡罗模拟方法不需计算注量, 直接以射程为统计量, 该方法使用方便, 不受电子能量、衰减介质厚度的限制, 具有很高的计算精度和计算效率, 还可给出射程的区间估计。

关键词 [射程](#) [直接蒙特卡罗方法](#) [电子](#) [辐射防护](#)

分类号

## Direct Monte-Carlo Method for Calculation of Electron Range

QIU You-heng<sup>1, 2</sup>; YING Yang-jun<sup>1</sup>; LI Mao-sheng<sup>1</sup>; WANG Min<sup>1</sup>

1. Institute of Applied Physics and Computational Mathematics, Beijing 100094, China; 2. Graduate School of China Academy of Engineering Physics, Beijing 100088, China

**Abstract** The linear extrapolate method that widely used to calculate the range of electron has some shortcomings in the calculation and application. In the reference document, the range was defined as the thickness of shielding media, where relative intensity is 0.01. First, the modification to the numerical method of the reference document was given, and then a new calculation method for electron range was given. The range of electron was counted directly by direct Monte-Carlo method, whereas electron fluence was not concerned. The new method can easily calculate the range of electrons with various energies, without the restriction of thickness of shielding media. The calculation precision and efficiency of new method are very good. It also can provide the confidence interval of range.

**Key words** [range](#) [direct](#) [Monte-Carlo](#) [method](#) [electron](#) [radio](#) [protection](#)

DOI

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(619KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中包含“射程”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [邱有恒](#)
- [应阳君](#)
- [李茂生](#)
- [王敏](#)

通讯作者